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Országgyűlési képviselő
1358 Budapest, Széchenyi L Ap . 19.
Tel. :(1)441-5178, Fax: (1) 441-5188

Dr. Szili Katalin asszonynak,
az Országgyűlés elnöke
Helyben

Tisztelt Elnök Asszony !

IRÁSBELI KÉRDÉS

A Házszabály 94 . §-ának (1) bekezdése alapján írásbeli kérdést intézek Dr. Németh Imre
miniszter úrhoz :

Kívánja-e a kormány a pálinka márkanévben rejlő piaci lehetőségek kihasználása
érdekében a márka-hű pálinkát előállító kis szeszfőzdék és forgalmazók tevékenységét

elősegíteni ?

Tisztelt Miniszter úr !

Az elmúlt közel másfél évtized alatt a pálinka név alatt forgalmazott italok területén siralmas
kép alakult ki. A szeszforgalmazásra felhatalmazott elárusító helyek, pálinka név alatt,
mindenféle „kotyvalékot" forgalmaztak, miközben a gyümölcsből készült, jórészt kis főzdei
technológiára alapozott italok, hivatalos forgalomba alig kerültek . Vendéglő sem nagyon
létezett, ahol a márkanévnek megfelelő pálinkát lehetett volna kapni. A pálinkafőzésre
alkalmas gyümölcs pedig 1 o ezer tonnaszámra rohadt el évekig, mert nem volt érdemes
begyűjteni. A pálinka név mára, az uniós csatlakozásunk után, új lehetőségeket nyitott annak
ellenére, hogy az erélytelen szakfejezeti tárgyalás következtében azon másokkal is osztozunk
kell. Reményeink szerint azonban a Zilachy, vagy Cluj-i pálinka nem lesz igazi konkurense az
Unió piacán a „SZATMÁRI SZILVÁNAK", vagy a ,KECSKF,MÉTI BARACK" pálinkának,
mert a pálinkára utaló név inkább a gyümölccsel kapcsolatos és nem az előállítási hellyel .
Ezen az alapon ugyanis a Zwack pálinkát nevezhetnénk éppen budafoki pálinkának is. A
pozitív változások ellenére, számtalan akadály gördült még ma is e potenciális termék piaci
sikere elé, a magyar jogi szabályozás, és az államigazgatási eljárások jelenlegi rendje miatt .
Ezek elhárításától függ, hogy kialakul-e egy jelentős értéktermelő ágazat, vagy marad minden
a régiben . Sok vállalkozás jöhetne létre és használhatná ki a kedvező lehetőségeket, ha azt a
hazai szabályok nem akadályoznák, országszerte akár több ezer ember jövedelmező
foglalkoztatása is lehetővé válna .

A szakterületet körülvevő jogszabály-tengerben való eli •azodás érdekében teszem fel a
következő kérdéseket :

1)

	

Mik a kritériumai annak, hogy egy főzde, a termékeit „KISÜSTI" megjelöléssel
állíthassa elő ?



2)

	

Mik a kritériumai annak, hogy gyümölcsből főzött pálinkát palackozva, kereskedelmi
forgalomba lehessen bocsátani ?

3)

	

Milyen jövedéki adótételek sújtják a gyümölcsből főzött pálinkát, ha az palackozva
kereskedelmi forgalomba kerül ?

4)

	

Milyen kritériumai vannak annak, hogy a pálinkát „ágyas",

	

névkiegészítésekkel
lehessen forgalomba hozni ?

5)

	

Mennyi jövedéki letétet kell a pálinka főzdéknek teljesíteni ahhoz, hogy
tevékenységüket elkezdhessék ?

6)

	

Mik a jövedéki letét jelenleg érvényes szabályai ?

7)

	

Milyen módon lehet a jövedéki letétet teljesíteni (készpénz, bankgarancia, jelzálog,
egyéb stb.)?

8) Palackozott pálinka exportja esetén, mentesül-e a magyar fél a jövedéki adó
befizetésétől, azaz, hol fizetik meg a jövedéki adót, az előállítás helyén, vagy a
forgalmazás helyén ?

9)

	

Evente hány liter pálinkát főzethet ki bérben, az akinek saját termelésű gyümölcse
van?

10)

	

Saját termelésű gyümölcs-cefréből történő főzetés esetén, mennyi jövedéki adót kell
fizetni a „ cefre " tulaj donosának literenként ?

11) Nem kívánja-e a kormány megemelni a palackban árult, nem gyümölcs alapú
szeszekből készült, de nagy mennyiségben forgalmazott ,pancsolmányok" jövedéki
adóját annak érdekében, hogy a gyümölcs alapú pálinka kedvezőbb versenyhelyzetbe
kerüljön és egyben az állam jövedéki adóbevétele is növekedjen, valamint ezek az
egészségkárosító italok fokozatosan kiszoruljanak a forgalomból .

12) Milyen összegben tervez a kormány marketing-támogatást magyar gyümölcs alapú
pálinkának, hazai és Unió-beli elterjesztésére ?

13) Várható-e, hogy a különböző uniós Operatív Programokban (AVOP, GOVP) a
kisüzemi pálinkafőzés segítéséhez és egyben a kis -és középvállalkozói szektor
támogatásához, pályázati kiírások jelennek meg ?

Kérem válaszaikat részletesen adják meg, és a vonatkozó jogforrás helyeket is jelöljék meg .
Várom fentiekre megtisztelő válaszát .
Budapest, 2004 . december 21.
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